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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 2. Godkendelse af referat 

Referatet fra møde 4/19 den 2. april blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 3. Godkendelser og dispensationer 

Punktet blev behandlet for lukkede døre. 

 

 

Ad 4. Meddelelser 

CJ orienterede om nedenstående punkter: 

 

4.1 Kernefag 

CJ har holdt møde med både Statsrådet og afdelingerne om den fortsatte brug af kernefag 

på kandidatuddannelsen i statskundskab. Der var fra begge sider villighed til at se nær-

mere på fagene, og der vil blive fulgt op på sagen i efteråret 2019. 

 

4.2 Fordeling af Per Kirkeby auditoriet 

Der er stort pres på fordelingen af Per Kirkeby, hvilket yderligere kompliceres af, at audi-

toriet også udlejes til eksterne konferencer mv. i løbet af semesteret. CJ har taget kontakt 

til studielederen på jura, hvor problemet også er aktuelt.  

Der er håb om, at problemerne på sigt kan afhjælpes ved etablering af et større audito-

rium i den nye Universitetsby. 

 

 

Ad 5. Godkendelse af pensum til bachelorfag i efteråret 2019 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået tilsendt pensumlister fra de bachelorfag, 

der udbydes i efterårssemesteret. CJ oplyste indledningsvist, at der i år er udarbejdet en 

fast skabelon for pensumlisterne, og denne forventes endeligt anvendt på alle fag fra ef-

teråret. 

 

Det blev fra studenterside nævnt, at der i undervejs i forløbet på nogle fag tilføjes mange 

ekstra tekster til holdundervisningen. Dette opfattes af de studerende som skjult pensum. 

De studerende er ikke utilfredse med den samlede mængde af læsestof, men det er i stedet 

det sene tidspunkt, hvor de ekstra tekster introduceres, der vanskeliggør en langsigtet 

planlægning af semesteret. De studerende opfordrede derfor til, at det varsles i god tid, 

hvis der skal læses ekstra materiale forud for holdtimerne.  

 

Det blev fra underviserside pointeret, at der er forskel på reelt pensum, som de stude-

rende vil kunne blive eksamineret i, og de supplerende tekster og cases, der kan tilføjes på 

holdundervisningen i løbet af semesteret. Der var enighed om, at underviserne bør have 
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mulighed for at tilføje kortere tekster til holdundervisningen, men at det dog også bør til-

stræbes at varsle de studerende om ændringerne i god tid. CJ vil følge op på emnet med 

underviserne på instituttet. 

 

Der var ingen yderligere kommentarer til punktet, og pensum til efterårssemesteret 2019 

blev godkendt af studienævnet.  

 

 

Ad 6. Årlig status 2019 

Prodekanen for uddannelse afholder årlige statusmøder på alle uddannelser på Aarhus 

BSS, hvor kvalitetsarbejdet drøftes via en række indikatorer som førsteårsfrafald, forsk-

ningsdækning, studieintensitet og dimittendledighed. Efter møderne udarbejdes en hand-

leplan, der beskriver de fokuspunkter, der skal arbejdes med i det kommende år. Studie-

nævnet skal drøfte indikatorerne forud for statusmødet, der afholdes den 26. juni. 

 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået tilsendt en sammenligning af indikatorer i 

perioden 2017-2019 samt handleplanen fra årlig status 2018. 

 

CJ orienterede om, at indikatorerne for forskningsdækning på bacheloruddannelsen i sta-

tuskundskab er forbedret over de seneste år på grund af flere VIP-timer på Metode og 

Sammenlignende statskundskab. De samme indikatorer på kandidatuddannelsen vil dog 

fremadrettet gå i gul, når Forvaltningsret flyttes fra bacheloren.  

 

På kandidatuddannelsen i statskundskab ses et mindre fald i studieprogression (antal op-

tjente ECTS pr. semester), og dette kan muligvis forklares med, at de studerende i højere 

grad udnytter alle fem semestre inden for den maksimale studietid.  

 

Det største problem ses i forbindelse med førsteårsfrafaldet på bacheloruddannelsen i 

samfundsfag, der over tre år er steget fra 18,6 % til 25,6 %. Punktet blev behandlet på sid-

ste års statusmøde, og der er fortsat stor fokus på at finde løsninger, der kan mindske fra-

faldet.  

 

En af de foreslåede løsninger har været, at gå tilbage til ét fælles optag på statuskundskab 

og samfundsfag, hvorefter de studerende på tredje semester skal vælge specialisering. Der 

kunne i denne forbindelse gøres en ekstra indsats for at fokusere på gymnasierettede til-

tag. En uformel undersøgelse blandt de studerende på samfundsfag viser dog, at en stor 

andel af de studerende, der har valgt uddannelsen, ikke ønsker at blive gymnasielærere, 

hvorfor denne strategi ikke synes brugbar.  

 

Studienævnet drøftede udfordringerne med det høje frafald, herunder hvorvidt det bety-

der, at instituttet uddanner for få gymnasielærere i samfundsfag. CJ oplyste i forlængelse 

heraf, at der planlægges et møde om emnet med de tre medlemmer af aftagerpanelet, der 

repræsenterer samfundsfag – to rektorer samt fagkonsulenten for samfundsfag under 
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Undervisningsministeriet. Dialogen om frafaldet vil yderligere fortsætte på instituttet og i 

studienævnet. 

 

CJ gennemgik afslutningsvist handleplanen fra sidste års statusmøde: 

- Fokus på frafald og gymnasierettede tiltag på samfundsfag er drøftet ovenfor. 

- Analyse af nye studerendes gymnasiale baggrund er gennemført, og resultaterne 

har ikke givet anledning til yderligere handling. 

- Kommunikation vedr. internationalt optag: Prodekanen er ansvarlig. 

- Ændring af VIP/DVIP-ratio: Studienævnet vedtog i efteråret nye grænseværdier 

for brugen af eksterne lektorer. Den er efterfølgende blevet erstattet af en ny fæl-

les grænseværdi på BSS. 

- Forskningsdækning er drøftet ovenfor. 

- Oprettelse af praktikunderstøttende seminar: Der kører et nyt fag i foråret 2019, 

og instituttet arbejder fortsat på tiltag, der kan styrke de projektorienterede for-

løb. 

- Forventningsafstemning med omverdenen: Prodekanen er ansvarlig.  

 

 

Ad 7. Muligheder for tilvalg på samfundsfag 

CJ oplyste, at der i løbet af foråret har været forvirring og modstridende oplysninger om 

mulighederne for tilvalg på samfundsfag. Sagen er undersøgt ved Uddannelsesjura og AU 

Optag, og det er slået fast, at studerende kun kan vælge gymnasierettede tilvalg. Reglerne 

for dette, samt for hvilke fag, der anses for gymnasierettede, er fastlagt i de gældende be-

kendtgørelser. 

 

Enkelte studerende er blevet vejledt efter andre regler, og de har derfor fået mulighed for 

at vælge ikke-gymnasierettede tilvalg i 2019. Fra 2020 vil der dog kun være mulighed for 

at vælge gymnasierettede tilvalg. 

 

AM udtrykte utilfredshed med denne begrænsning, da mange studerende på samfundsfag 

har valgt uddannelsen på grund af den store valgfrihed, og han efterspurgte mulighed for 

at kunne påklage afgørelsen om at indskrænke de studerendes muligheder.  

 

 

Ad 8. Læsegrupper 

AM opsummerede kort arbejdet med læsegruppesammensætning og oplyste, at arbejds-

gruppen har holdt møde med UniHelpr, som skal levere det spørgeskema, lægegrupperne 

vil blive dannet på baggrund af. Statsrådet er også blevet involveret, og de bakker op om 

projektet. 

 

Sidst i maj skal arbejdsgruppen mødes med rus-sekretærerne og Anne Binderkrantz, der 

er med som repræsentant for underviserne på 1. semester, da disse også skal involveres i 

projektet. På mødet skal deltagerne begynde at opstille kriterier for den algoritme, der 

skal danne de kommende læsegrupper.  
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AWH meddelte, at der i Statsrådet er bekymring for de spørgsmål, de nye studerende skal 

svare på, da det i rusugen og som ny studerende kan være svært at svare på spørgsmål om 

f.eks. ambitionsniveau og forventet tidsforbrug i læsegruppen. CJ svarede, at langt de fle-

ste spørgsmål vil være af generel karakter, som de nye studerende ikke skal have kend-

skab til universitetet for at svare på.  

 

LTL spurgte til studienævnets øvrige drøftelser om rotation af læsegrupper, og CJ oplyste, 

at der ikke er taget endelig stilling til dette spørgsmål endnu, og at den første del af pro-

jektet måske skal afprøves og evalueres, før der sættes yderligere tiltag i værk.  

 

 

Ad 9. Eventuelt 

Nedenstående punkt blev behandlet under eventuelt: 

 

9.1 Garantiplads ved aflyste kernefag 

AWH spurgte, hvad der sker med en studerendes garantiplads, hvis et kernefag ikke bli-

ver oprettet på grund af for få tilmeldte. Studienævnssupporterens svarede, at hvis den 

studerende har prioriteret andre kernefag og får plads herpå, vil garantipladsen blive 

brugt i denne forbindelse.  

 

 

 

Mødet sluttede kl. 14.40 

 

 

 

Carsten Jensen 

Studieleder 

   /Ida Ravn Eriksen 

   Studienævnssupporter 


